
Beantwoording technische vragen Programmaplan Energietransitie 15 jan 2020

Ter voorbereiding op de stateninformatie bijeenkomst over programmaplan Energietransitie op 15 

januari zijn technische vragen gesteld door de partijen CDA, VVD, GL, D66 en CU. 

Onderstaand volgt een overzicht van de vragen en de beantwoording. 

Technische vragen CDA

1 en2) Waarom zijn maar 22 gemeenten betrokken bij het programmaplan? Welke gemeenten niet? 

Waarom deze niet? LTO is niet betrokken bij het programmaplan? Waarom niet? Hoe is de landbouw 

betrokken bij die programmaplan?

Antw.: We hebben alle gemeenten uitgenodigd voor de bespreking van het energieplan, maar niet 

alle gemeenten konden daar bij aanwezig zijn. Het programmaplan wordt door het programmateam 

Energietransitie doorlopend afgestemd met veel partijen, waarbij ook een doorlopende afstemming 

met alle gemeenten wordt voorzien. Zoals aangegeven in de leidende principes is er altijd ruimte 

binnen het programma om binnen de kaders van het programmaplan activiteiten of prioriteiten aan 

te passen.  Dit betekent dat ook in de uitvoering input van derden nog ter harte genomen kan 

worden. Voor het buitengebied is in deze overlegd met Ogen en de gebiedscommissie West. LTO 

zullen we ook benaderen.

3 In coalitieakkoord wordt duidelijk de voorkeur gegeven voor windmolens bij infrastructuur en grote 

bedrijventerreinen maar dit komt niet terug in het programmaplan. Waarom niet?

Antw.: De provincie is partner in de Regionale Energie Strategieën waarin de zoeklocaties worden 

bepaald voor duurzame opwek, daarin worden ook de kaders, standpunten en voorkeuren van de 

provincie meegenomen. In beleidsdocumenten van de provincie, zoals de POVI, worden de door u 

genoemde uitgangspunten gehanteerd. Wij zien er in de RES’sen op toe dat de uitgangspunten uit de 

POVI worden toegepast.

4. Op pagina 21 wordt gesproken over vastgestelde nieuwbouwnorm. Wat wordt hiermee bedoeld? 

Wat is dit voor norm? Hoe is deze tot stand gekomen?

Antw.: Om de opgave voor de energietransitie niet nog groter te maken is het van belang dat nieuwe 

woningen energieneutraal zijn. De Provincie wil graag samen met gemeenten afspraken maken over 

de energieneutraliteit voor nieuwbouw. De insteek is om hierover in het programma wonen met 

gemeenten het gesprek aan te gaan danwel hierover nadere afspraken te maken (convenanten).





Vragen D66 met betrekking tot programma energietransitie:

- Wat zijn de doelstelling en milestones op korte termijn? In het coalitieakkoord is sprake van 

16% in 2023. Hoe is deze tussenstap in dit programma energietransitie verwerkt?

Antw.: Onze inspanningen zijn in eerste instantie gericht op het halen van de doelen uit het 

coalitieakkoord, maar de provincie kan deze doelen niet alleen behalen. In alle gevallen zijn het 

resultaten die het gevolg zijn van de grote transitie. We hebben dan ook geleerd dat we niet 

zondermeer een harde koppeling kunnen maken tussen inspanningen en doelstellingen  voor 

hernieuwbare energie en energiebesparing. Dit maakt het stellen van tussendoelen complex. We 

zullen wel bij de uitwerking van de monitoring de verwachte bijdrage aan de doelen in beeld brengen 

en waar mogelijk kwantificeren. De afzonderlijke doelen in coalitieakkoord en klimaatakkoord 

worden nog op elkaar afgestemd. Wat dit betekent voor tussendoelen is nog niet bekend. 

- Er is sprake van achterblijvende realisatie van het plan 2016-2019. De lessen die geleerd 

worden komen vanuit de Randstedelijke Rekenkamer, maar geven nog geen antwoord op de 

waaromvraag met betrekking tot de realisatie. Welke lessen zijn hieruit meegenomen?

Antw.: De belangrijkste les hebben we hierboven benoemd. De effecten waar we naar streven zijn 

systeemeffecten die worden veroorzaakt door een grote transitie. Vanuit de provincie hebben we 

een rol in de transitie, maar we bepalen of regisseren hem niet. 

- Het budget is beperkt, en er staan veel ideeën benoemd.

o Hoe heeft prioriteitsstelling plaatsgevonden op de totstandkoming van deze ideeën? 

o Wat zijn de prioriteiten binnen deze lijst met ideeën in termen van tijd en geld? 

Antw.: Voor alle activiteiten die genoemd staan in het plan zijn budgetten en formatie vastgesteld in 

de programmabegroting. Er hoeft dus geen keuze gemaakt te worden. Deze activiteiten worden de 

komende jaren uitgevoerd. Daarbij geldt dat er in 2019 al een start is gemaakt om de formatie van 

het programmateam energietransitie in lijn te brengen met de programma ambities. 

- Wat levert ieder idee als resultaat op? En hoe draagt dat bij aan de aan ons gestelde opgave? 

Maw: Wat is het beoogde concrete resultaat van iedere activiteit en wat is het beoogde effect 

daarvan?

Antw.: Het concrete effect is dat we de energietransitie versnellen. Dat kunnen we meten door de 

ontwikkelingen in besparen en opwekken te monitoren,  en door de feedback van de betrokkenen 

over de effectiviteit van de geleverde inspanningen. Niet alle impact is objectief te meten.  We zullen 

bij de uitwerking van de monitoring de trends in beeld brengen en waar mogelijk kwantificeren zodat 

we kunnen monitoren of er versnelling optreedt. 

- Kunt u een overzicht verstrekken van de huidige opwek en wat er in de pijplijn zit met het 

oog op de realisatie van 16% opwek in 2023?

Antw.: In figuur 4 op pagina 14 van het programmaplan is op basis van de data uit de klimaatmonitor 

inzicht gegeven in de ontwikkeling van de duurzame opwek. Als onderdeel van onze  inspanningen 

om de monitoring voor dit programma te realiseren, wordt nu aan het verkrijgen van betrouwbare 



inzichten voor de toekomstige ontwikkelingen gewerkt. Deze informatie wordt opgenomen in de 

monitor. 

- Wat zijn de concrete projecten in/van de provincie Utrecht die op dit moment lopen om de 

energiebesparing te realiseren en wat is het beoogde resultaat/effect? 

Antw.: Er lopen op dit moment diverse inspanningen waaronder een proces om samen met een 

aantal woningbouwcorporaties en marktpartijen te komen tot een beter aanbod en gebundelde 

vraag (Utrechtse Renovatieversneller), het platform energiewerkplaats Utrecht waarmee we zowel 

online als offline kennisdeling stimuleren en de aanpak duurzame zorg waarmee samen met 

gemeenten en zorginstellingen de bedrijfsvoering van laatstgenoemde wordt verduurzaamd. 

Bovenstaande inspanningen zijn gericht om - samen met partners en stakeholders - 

energiebesparingen te realiseren in de gebouwde omgeving die bijdragen aan  energiebesparing en 

via de monitoring zullen worden gevolgd.

- Opslag en distributie worden als randvoorwaarden genoemd. Ze worden verder niet concreet 

uitgewerkt. Welke projecten lopen of zijn gepland op dit gebied? Wat is de potentiele invloed van 

opslag op de benodigde piek opwekcapaciteit?

Antw.: De netbeheerders zijn betrokken in de  werkgroepen en stuurgroepen van de RES regio’s. 

Daardoor zijn ze in staat om goed in te spelen op de benodigde ontwikkeling van het netwerk en de 

bestande knelpunten tijdige te signaleren. Op dit moment zijn opslag en distributiecapaciteit geen 

grote bottleneck voor de succesvolle uitvoer van het programma en het behalen van de 

programmadoelen. We volgen de ontwikkelingen omdat we verwachten dat dit over een aantal jaren 

anders kan zijn. Overigens zien we dat veel marktpartijen zich klaar maken met producten en 

diensten voor opslag en distributie. In programmalijn 3, is opslag onderdeel van het de inspanningen 

op het gebied van innovatie. 

- Er wordt niks gezegd over de 15.000 banen doelstelling uit het coalitieakkoord. Hoe gaan we 

die doelstelling realiseren/ monitoren? 

Antw.: Een versnelling van de energietransitie zal ook leiden tot een versnelling van de groei in de 

gerelateerde werkgelegenheid. Deze groei verwachten we zowel in de gebouwde omgeving als het 

gaat om besparingen en aardgasvrij maken van woningen en gebouwen, als in de aanleg en het 

onderhoud van duurzame opwekinstallaties. Als onderdeel van de monitoring zullen we deze 

ontwikkeling in kaart brengen. Dit goed in kaart brengen is echter verre van eenvoudig: hiervoor zijn 

wij wel afhankelijk van data van derden

- Welke opties van doelstellingen voor dit programma heeft de provincie overwogen? En hoe 

heeft u dit afgewogen? 

Antw.: We hebben voor dit programmaplan zowel de bestaande provinciale energiedoelstellingen 

(2040 als de doelstellingen uit het klimaatakkoord (2050 en 2030) als die uit het coalitieakkoord 

(2023) overwogen en ze allemaal meegenomen in de programmadoelstellingen, waarbij we ons 

realiseren dat het programma vooral moet koersen op de 2023 en 2030 doelen. De afzonderlijke 

doelen in coalitieakkoord en klimaatakkoord worden nog op elkaar afgestemd. 



- Doelstelling blijkt ‘versnellen’ te zijn. Wat wilt u precies versnellen? Wat zijn de vertragende 

factoren? Welke rol kan de provincie spelen bij het versnellen daarvan? Welke versnelling heeft het 

meeste effect?

Antw.: We willen zowel de groei van het aandeel hernieuwbare energie als energiebesparing 

versnellen. We focussen vooral op elektriciteit en gebouwde omgeving (warmte) en in mindere mate 

op mobiliteit, industrie en landbouw. Dit enerzijds omdat er aandacht is voor anderen programma’s 

(mobiliteit en platteland)  en anderzijds omdat aandeel van industrie en landbouw relatief klein is en  

de potentiele bijdrage van de provincie in die sectoren kleiner is. De vertragende factoren zijn onder 

andere een gebrek aan ruimte, knellende regelgeving en gebrek aan toezicht en handhaving. De 

provincie kan vooral versnellen door te ondersteunen, ruimte te bieden, regels passend te maken en 

te handhaven en (financiële) instrumenten te ontwikkelen. 

- Welke mogelijke rollen zou de provincie aan kunnen nemen en hoe geeft PU hier invulling 

aan?

Antw.: Die rollen zijn benoemd in paragraaf 2.3 van het programmaplan:

De Provincie past haar rol als beleidsmaker en wetgever toe door het stimuleren, mogelijk maken en 

doorzetten van duurzame energie-initiatieven. Belangrijke instrumenten zijn de Provinciale 

Omgevingsvisie en de Omgevingsverordening. Om knelpunten in wet- en regelgeving van 

medeoverheden op te lossen, signaleert en verzamelt de Provincie deze en voert zij samen met 

partners lobby richting de hiervoor verantwoordelijke overheden (Rijk en EU). Daarbij is de Provincie 

in een aantal situaties bevoegd gezag voor vergunningverlening voor energie-initiatieven en houdt ze 

toezicht op energiebesparing bij bedrijven. Haar netwerk- en regierol zet de Provincie in om de 

benodigde samenwerking, kennisontwikkeling en -deling te organiseren en duurzame energie-

initiatieven aan te jagen en stimuleren. De Provincie ondersteunt gemeenten en partners met kennis 

en capaciteit, terwijl ze duurzame energie-initiatieven ook helpt met financiering, onder meer via 

bestaande of nieuwe fondsen voor leningen, subsidies of garantstellingen. Tot slot geeft de Provincie 

zelf het goede voorbeeld door het verduurzamen van de eigen bedrijfsvoering en vastgoed en kan ze 

provinciale gronden aanwenden voor het opwekken van duurzame energie.”

- In eerder stadium is ook gesproken over ‘regie voeren’ of een regierol oppakken. Wat is de 

reikwijdte van de concrete regie die de provincie op zich neemt of wil nemen? 

Antw.: De regierol voert de provincie in de eerste plaats op de ruimtelijke ordening. In de Provinciale 

Omgevingsvisie is de reikwijdte hiervan uitgewerkt. Voor de Regionale Energie Strategieën geldt dat 

de provincie een gelijkwaardige partner is, ook al is onze rol anders dan die van de gemeenten en 

waterschappen. Voor de rol die de Provincie Utrecht daar voor zich ziet citeren we uit paragraaf 2.4:

“De Provincie Utrecht levert een actieve bijdrage aan de Regionale Energiestrategieën. Dit doet de 

Provincie onder meer door het maken en toepassen van de benodigde ruimtelijke kaders, 

vergunningverlening voor duurzame energie-initiatieven en het stimuleren van kennisdeling, 

participatie en samenwerking. Daarbij ondersteunt de Provincie op inhoud en proces en neemt ze 

waar nodig regie om samenhang te borgen en partners aan te spreken op hun 

verantwoordelijkheden.”

Daarnaast voert het programma ook regie op zaken die we voor de hele provincie coördineren zoals 

bijvoorbeeld laadinfrastructuur of opwek van duurzame energie langs de mobiliteitsinfrastructuur. 



Ook de informatiedeling, monitoring en de regie op de verduurzaming van maatschappelijke 

organisaties zijn hier voorbeelden van. 

- Hoe is de concrete opbouw van de begroting onder deze hoofdregels in termen van tijd en 

geld? Blijkt hier prioriteit uit?

Antw.: De opbouw van de begroting is opgenomen in de programmabegroting die recent door de 

staten is vastgesteld. Graag verwijzen we naar paragraaf 4b van deze programmabegroting op pagina 

90-97.

- Op basis van welke KPI’s meet de provincie het succes van het programma energietransitie?

Antw.: Op hoofdniveau monitoren we 

 Energiebesparing
 Duurzame opwek

In de programmabegroting hebben we specifieke KPI’s voor de verschillende programmalijnen 

opgenomen. Voor de activiteiten zoals die zijn genoemd in hoofdstuk 4 worden de KPI’s verbonden 

aan de beschreven beoogde resultaten. Als onderdeel van de P&C cyclus zullen we jaarlijks de doelen 

formuleren en rapporteren. Voor de gehele begroting worden de doelenboom en de indicatoren 

herijkt. Mogelijk heeft dit nog gevolgen voor het programma Energietransitie. De meting van de 

voortgang t.o.v. de KPI’s vindt plaats middels de monitoring. 

- Opmerkingen, slordigheden:

o De begroting aan het eind van het programma telt niet door. 

o In een regel onderaan staat nog de naam van het eerdere oorspronkelijke document.

Antw.: De doorrekening is bij het opmaken van de tabel verkeerd overgenomen en reeds hersteld. 

Dat geldt ook voor de regel in de voettekst op pagina 6. De correcties zijn verwerkt in het erratum. 



Technische vragen Programmaplan Energietransitie ChristenUnie

1. Is het mogelijk om in de energietransitie één eenheid voor energievraag en -aanbod te gaan 
hanteren? Ook als een andere eenheid gebruikelijk is, die dan graag omrekenen naar de 
standaardeenheid van onze provincie. 

Antw.: Nationaal en internationaal worden meestal 2 eenheden gebruikt om de hoeveelheid energie 

in uit te drukken. Het betreft hier Joules en Wattuur. Daarbij zijn de eenheden dermate groot dat ze 

vaak onherkenbaar zijn voor lezers (Tera, Peta) De eenheden zijn voor een leek ook niet eenvoudig 

om te rekenen. Voor elektriciteit is Wh gebruikelijk, voor andere energiebronnen PJ, waarbij 1 TWh = 

3,6 PJ. Wij zullen in de toekomst zoveel mogelijk de vertaling maken naar Tera Watt uren (TWh) 

zodat de aansluiting met de RES doelstellingen kan worden gemaakt. Die is 35 TWh duurzame opwek 

met windenergie en zonne-energie op land in 2030.

2. Onderaan pagina 15 staat dat “het verduurzamen van het energieaanbod maatwerk is”. Wat 
betekent dit voor de opgave om beschikbare kleinschalige oplossingen ‘op te schalen’? Voor 
welke oplossingen is dat wel mogelijk en voor welke niet?

Antw.: Voor “zon op dak” en isolatie van woningen zien we mogelijkheden om dit provincie-breed op 

te schalen. We ontwikkelen ook financiële instrumenten die schaalbaar zijn zoals een oplossing voor 

object gebonden financiering. Voor andere energieoplossingen als bijvoorbeeld warmtepompen 

hangt dat af van regionaal en gemeentelijk beleid zoals dat bijvoorbeeld in de RES en de transitievisie 

warmte, wordt afgesproken. Deze warmte transitievisies worden nu uitgewerkt door de gemeenten 

en moeten eind 2020 worden opgeleverd. De Provincie zal voor de uitvoering van deze plannen met 

gemeenten meedenken over schaalbare modellen en kan ook een rol spelen in het bundelen van de 

maatwerkvragen uit verschillende gemeenten.

3. Onder paragraaf 3.2 (lessen uit de afgelopen periode) staat dat de doelen voor 
energiebesparing en opwek van duurzame energie niet zijn gehaald. Als reden staat daar dat 
“beide doelstellingen te ambitieus” waren “om te realiseren binnen de kaders en het 
beschikbare budget van de Energieagenda 2016-2019”. Welke kaders waren te beperkend en 
op welke manier? En hoeveel budget kwam de provincie te kort om de doelstellingen wel te 
behalen? 

Antw.: Bij de verschillende doelstellingen zijn verschillende beperkingen. Als voorbeeld bij de 

doelstelling van energiebesparing in de gebouwde omgeving. Het beschikbaar komen van betaalbare 

en schaalbare concepten heeft veel langer geduurd dan wat is aangenomen bij de start van de 

agenda. Het beschikbaar komen van grootschalige vraag, kan niet door de provincie worden 

afgedwongen, maar is in handen van gemeenten en woningcorporaties. De financiële instrumenten 

om grootschalig te stimuleren waren niet voor handen, maar ook met een veel groter budget waren 

deze doelen niet gerealiseerd, ook omdat ze teveel afweken van nationale ambities en de provincie 

ze niet alleen had kunnen realiseren. Nu met klimaatakkoord hebben de verschillende 

overheidslagen en ook de markt meer 1 gezamenlijke ambitie en aanpak.

4. Onder paragraaf 4.2.1 wordt op pagina 21 gesproken over een aanvullend fonds om de 
energietransitie haalbaar en betaalbaar te maken. In het plan gaat het nu nog over inzicht 
krijgen in de mogelijkheden. Wanneer kunnen wij dat inzicht verwachten? En in welke 
richting moeten qua omvang van het fonds we denken? 



Antw.: Er wordt gestart met het uitvoeren van het onderzoek. Bij de kadernota zal hierover naar 
verwachting meer informatie beschikbaar zijn; het statenvoorstel voor het oprichten van het fonds 
en het vrijmaken van de middelen volgt later. In de lijst met nader uit te werken voorstellen bij de 
programmabegroting is een PM bedrag van € 18 mln opgenomen voor het fonds, zie pagina 38. Over 
de inrichting van het fonds, de hoogte van het bedrag en de dekking moeten Provinciale Staten nog 
een besluit nemen.

5. Onder paragraaf 4.2.2 wordt op pagina 22 in de toelichting aangegeven dat bepalingen over 
energiebesparing in omgevingsvergunningen in de praktijk vaak moeilijk werkbaar zijn. 
Waarom zijn welke bepalingen moeilijk werkbaar? Is de effectiviteit daarvan in positieve zin 
te beïnvloeden?

Antw.: Voor toezicht en handhaving op de bepalingen zijn voldoende opgeleide mensen nodig bij de 

omgevingsdiensten. Op dit moment zijn de omgevingsdiensten daar onvoldoende op ingericht. De 

beschikbare budgetten vanuit de opdrachtgevers zijn hiervoor vaak een belemmering. De Provincie 

heeft hiervoor in haar begroting wel geld gereserveerd en is nu in gesprek met de RUD over de inzet 

van deze middelen.

6. Onder paragraaf 4.2.2 wordt op pagina 22 in de toelichting aangegeven dat de provincie ook 
in wil gaan zetten op een adviserende rol en dat onderzocht wordt of dat bij 
omgevingsdiensten of een marktpartij wordt belegd. Deze adviserende rol is niet vertaald in 
een beoogd resultaat. Waarom niet?

Antw.: De adviserende rol is erg belangrijk en de Provincie, maar laat zich moeilijk combineren met 

de rol van handhaver die de Provincie heeft. Bovendien zijn er veel marktpartijen die deze rol 

oppakken. De rol van de omgevingsdiensten is veel meer informerend. Soms is het onduidelijk waar 

informeren ophoudt en adviseren begint. Daarover moeten nog heldere afspraken worden gemaakt 

en geïmplementeerd bij en met de omgevingsdiensten. Ons idee daarbij is dat de Provincie geen 

advies gaat leveren. Daarom zijn hier ook geen doelstellingen voor de Provincie opgenomen. 

Doelstelling is wel dat dit leidt tot energiebesparing bij bedrijven en groei van werkgelegenheid bij 

markt, wat we via de monitor zullen volgen.

7. Onder paragraaf 4.2.2 wordt op pagina 23 onder beoogde resultaten gesproken over een 
convenant tussen provincie en gemeenten om het toezicht op energiebesparing bij bedrijven 
te intensiveren. Wat zou de rol van de provincie in de uitvoering van het convenant zijn?

Antw.: De Provincie stimuleert de totstandkoming van deze convenanten, omdat we gemeenten 

graag zelf in de lead willen laten zijn. In de convenanten kunnen we afspraken maken over 

ondersteuning die de provincie kan bieden. Een voorbeeld daarvan is de coördinerende rol die we 

kunnen spelen om te zorgen dat er een eenduidige vraag aan de omgevingsdiensten wordt gesteld. 

Daardoor kunnen de omgevingsdiensten aan alle aangesloten gemeenten dezelfde dienstverlening 

bieden. De omgevingsdiensten kunnen zo effectiever en efficiënter hun werk doen. 

8. Onder paragraaf 4.2.3 wordt op pagina 24 in de tabel verwezen naar de Green deal 
duurzame zorg. Welke rol vervult de provincie in deze bestaande green deal?

Antw.: De provincie financiert een verduurzamingscoach, die zorginstellingen helpt bij de 

verduurzaming van bedrijfsprocessen en het vastgoed. Daarnaast organiseren we regelmatig 



bijeenkomsten voor zorginstellingen waarin we convenanten met hen aan te sluiten bij de Green 

deal. We werken daarin samen met de gemeenten.

9. Onder paragraaf 4.3 wordt het doel voor duurzame opwek in 2023 vermeld (16%). Hoe is de 
opbouw van dit percentage van 2020 naar 2023 per jaar?

Antw.: Dat laat zich moeilijk sturen, onze verwachting is dat de duurzame opwek in 2019 uitkomt 

rond de 5%. Gezien de doorlooptijd van grootschalige duurzame opwek, zullen grote stappen 

moeten worden gezet in 2022 en 2023. Voor 2020 en 2021 voorzien we een groei van maximaal 2% 

per jaar. Deze groei is sterk afhankelijk van de inzet van medeoverheden. Bij de inrichting van de 

monitoring werken we uit hoe de doelen uit het coalitieakkoord voor 2023 zich verhouden tot het 

klimaatakkoord en wat wordt bereikt met de daarin afgesproken maatregelen. 

10. Paragraaf 4.3.1 gaat over ‘Zon op dak’. Bij de toelichting op het versnellingsteam wordt 
kennisgebrek aangevoerd als beperkende factor bij het benutten van dakoppervlak. Zijn er 
nog andere belemmeringen (bijvoorbeeld financieel/ fiscaal) die verhinderen dat grote 
dakoppervlakken worden benut? Zo ja, welke?

Antw.: Er zijn naast kennisgebrek nog 2 grote belemmeringen. De eerste is de beschikbaarheid van 

aansluitcapaciteit op het netwerk. De tweede is de businesscase. Door actieve programma’s als new 

grid on the block en samenwerking met andere (markt)partijen, werken we actief aan het oplossen 

van de belemmeringen voor agrariërs die bereid zijn om te investeren in duurzame energie.

11. Onder paragraaf 4.3.2 gaat het op pagina 26 over de RES-en. Onder de toelichting wordt 
gesteld dat de provincie in samenwerking met de andere partners kwalitatief goede concept 
RES-en oplevert die aansluiten bij wat er van de regio mag worden verwacht. Hoe wordt 
bepaald wat van de regio mag worden verwacht en of een RES daar dus aan voldoet?

Antw.: Voor elke regio is door het Nationaal Programma RES een inschatting gemaakt van het opwek 

potentieel. Deze informatie is onderdeel van het gesprek in de RES regio’s over de kansen en de 

ambities. De Provincie Utrecht zit bij alle RES regio’s in de werkgroep en de Stuurgroep om het 

ambitieniveau te bewaken en te helpen realiseren. We verwijzen voor een uitgebreide 

beantwoording van deze vraag graag naar het memo over de RES-en dat u heeft ontvangen al 

voorbereiding op de commissievergadering over de RES-en op 15 januari om 15.30 uur. 

12. Onder paragraaf 4.3.2 gaat het op pagina 26 over de RES-en. Onder de beoogde resultaten 
staat dat de provincie naar vermogen stuurt op RES-en die in lijn zijn met de landelijke 
doelen. Deze landelijke doelen zijn echter minder ambitieus dan de provinciale doelen. 
Waarom stuurt de provincie niet naar vermogen op RES-en die in lijn zijn met de provinciale 
doelen? Ditzelfde geldt voor het beoogd resultaat bij ‘Provinciale sturing’ op pagina 27.

Antw.: De RES-regio’s hebben een opdracht van het Rijk en hebben zich gecommitteerd aan het 

klimaatakkoord met doelen voor 2030. De RES regio’s hebben zich niet aan onze doelstelling uit het 

coalitieakkoord voor 2023 gecommitteerd. Hoe de doelen zich precies tot elkaar verhouden vraagt 

een veel gedetailleerdere analyse, ook omdat het RES-bod enkel over elektriciteit gaat. Deze nadere 

analyse is voorzien in de monitoring en met de uitkomsten daarvan zullen we terugkomen bij PS.

13. Onder paragraaf 4.3.3 gaat het op pagina 29 onder ‘beoogd resultaten’ over de start van een 
revolverend fonds. Wanneer is de start van dat fonds gepland?



Antw.: Dit fonds is een gezamenlijke inspanning van het ministerie van EZK en 5 provincies. We 

hebben daarop niet de volledige regie op de tijdlijn. De verwachting is dat dit fonds in het eerste 

halfjaar van 2020 operationeel is.

14. Onder paragraaf 4.3.4 gaat het op pagina 30 over zowel een aardwarmte-alliantie en een ICO 
aardwarmte. Waarom zijn beiden nodig en is bundeling van deze twee organisaties een 
optie? Los van deze twee organisaties wil de provincie namelijk ook actieve ondersteuning 
gaan bieden voor duurzame warmteprojecten. Het zou jammer zijn als initiatiefnemers het 
juiste loket niet zouden weten te vinden of dat kennis en informatie versnipperd raken.

Antw.: Energie Beheer Nederland (EBN) heeft besloten om per provincie een aardwarmte alliantie te 

initiëren. Doel is om de kennis en informatie uit de projecten met de betrokken partijen  te delen. 

Het gaat hier om specifieke gebieds- en bodem kennis en de ervaringen die zijn opgedaan. Daarmee 

wordt veiligheid, kwaliteit en snelheid in projecten bevorderd. Het ICO heeft een rol in informatie 

voorziening naar de samenleving. De informatie uit de aardwarmte alliantie kan indien gewenst 

gedeeld worden met het ICO. Bundeling ligt daarom echter niet in de rede.   

15. Onder paragraaf 4.4.1 gaat het over het voeren van een lobby op knelpunten. Bestaat er ook 
een meldpunt voor beperkende regelgeving in het kader van de energietransitie?

Antw.: Knellende regelgeving wordt door de provincie nu besproken in het IPO overleg. Hier is ook 

regelmatig overleg met de koepel van energie netbeheerders (netbeheer Nederland), waar de 

knellende regelgeving voor de energieinfrastructuur wordt besproken. Er is geen specifiek meldpunt 

maar dit onderwerp staat binnen het IPO wel op de agenda van de AAC en BAC overleggen.

16. Onder paragraaf 4.4.2 gaat het over het onderzoek naar biomassa. Is er inzicht in hoeveel 
aanvragen voor biomassacentrales er lopen of in voorbereiding zijn, wat voor centrales dat 
zijn en waar die gepland zijn in de provincie Utrecht?

Antw.: U ontvangt uiterlijk in januari een voorstel voor het uit te voeren onderzoek naar biomassa, in 

dat onderzoek wordt ook de huidige omvang van biomassa in de Provincie Utrecht meegenomen. 

17. Onder paragraaf 4.4.2 gaat het op pagina 34 over de wijk van de toekomst. Bij het beoogd 
resultaat wordt gesproken over een wijk voor de toekomst. Wordt hierbij rekening gehouden 
met diversiteit van wijken (bijvoorbeeld zowel dorpse/ landelijk wijken als stedelijke wijken)?

Antw.: Ja, er wordt rekening gehouden met diversiteit van wijken en de verschillende karakters 

ervan.  

18. Onder paragraaf 5.1 staat op pagina 36 in de laatste alinea “De provinciale monitor wordt 
gekoppeld aan de doelstelling van het programma Energietransitie 2020-2025 van de 
Provincie Utrecht”. Kan deze doelstelling nog kort worden samengevat?

Antw.: Deze doelen zijn:

 Doelstellingen uit het klimaatakkoord



 9% energiebesparing in 2023 tov 2017
 16 duurzaam opgewekte energie in 2023
 Beoogde resultaten hoofdstuk 4 programmaplan
 Doelen 2020 uit hoofdstuk 4b van de programmabegroting 

deze doelen moeten zoals eerder aangegeven nog in lijn met elkaar worden gebracht.

19. Onder paragraaf 5.1 wordt op pagina 37 een monitor aangekondigd die inzicht gaat geven in 
energiebesparing en energieopwekking. Wanneer kunnen wij deze monitor verwachten?

Antw.: Deze monitor moet in 2020 beschikbaar komen, de voorbereidingen hiervoor zijn gestart. 

Onder paragraaf 5.3 staat een tabel met de middelen. De optelling van de totalen in de rechterkolom 

voor ‘Duurzame energie’ en ‘Innovatie’ lijkt niet te kloppen. Lezen wij die verkeerd?

Antw.: De tabel is inderdaad verkeerd overgenomen door de tekstopmaker, hieronder de tabel zoals 

die is aangeleverd en in het erratum is opgenomen.

programmalijn 2020 2021 2022 2023 Totaal

Energiebesparen 2.072€  2.635€  2.625€  2.574€  9.906€    

duurzame 

energie 3.798€  3.535€  3.625€  3.997€  14.955€  

Innovatie 827€      430€      480€      480€      2.217€    

provincie als 

voorbeeld -€      -€      -€      -€      -€         

Totaal 6.697€  6.600€  6.730€  7.051€  27.078€  

nader uit te 

werken plannen fonds 4.000€  6.000€  8.000€  18.000€  

innovatie 800€      800€      800€      2.400€    

Technische vragen Programmaplan Energietransitie VVD

Pag. 6 Doelstellig is ‘energieneutraal’, in andere stukken is ook wel sprake van CO2 neutraal, of 

klimaatneutraal. Is er een verschil tussen deze begrippen? Zo ja, wat is dan het verschil? Waarom is 

voor de doelstelling ‘energieneutraal’ gekozen?

Antw.: De begrippen klimaatneutraal en CO2 neutraal gaan veel verder dan de term energieneutraal. 

Er zijn immers meer factoren die van invloed zijn op klimaatverandering en broeikasgasuitstoot dan 

alleen het opwekken en gebruiken van energie. Voor dit plan is energieneutraliteit als doelstelling 

genomen omdat dit plan zich helemaal toespitst op de energietransitie. Deze ambitie is ook 

opgenomen in het door PS vastgestelde Koersdocument Omgevingsvisie.

Pag. 18 Doelstelling van het Klimaatakkoord is het niveau van CO2 uitstoot in 2030 terug te brengen 

tot max. 51% van de uitstoot in 1990 en tot max. 5 % in 2050. Wat was de CO2 uitstoot in de 

Provincie Utrecht in 1990? Wat was deze in 2018 (of 2019 als deze cijfers al beschikbaar zijn)?



Antw.:

Bron: klimaatmonitor

Er zijn bij de klimaatmonitor nog gen betrouwbare cijfers van de laatste 4 jaar beschikbaar. 

Pag. 12 Energievraag. Onderdeel van de totale energievraag is onder meer wegverkeer. Welk 

wegverkeer wordt hierin meegenomen? Alleen het wegverkeer binnen de provincie? Of ook het 

wegverkeer met een eind- of een beginbestemming binnen de provincie? Of ook het wegverkeer dat 

alleen maar door de provincie heenrijdt? Idem voor binnen- en recreatievaart en railverkeer.

Antw.: 

Het betreft alle verkeer op het grondgebied, ongeacht herkomst of bestemming: 

“De Emissieregistratie levert op basis van emissieberekening per emissieoorzaak een 
landelijk CO2-emissietotaal op. Deze CO2-emissies worden door de Emissieregistratie ook 
verdeeld over gemeenten. Om deze verdeling te berekenen selecteert de Emissieregistratie 
voor elke emissieoorzaak de meest optimale verdeelsleutel. Denk hierbij aan 



verkeersintensiteit (voertuigkilometers) voor emissies uit wegverkeer. Emissieregistratie 
publiceert CO2-emissies per gemeente en voor Nederland als geheel en hoeveelheden 
gebruikte voertuigbrandstof (bijvoorbeeld benzine, diesel, LPG) en energie-inhoud voor 
Nederland als geheel. Rijkswaterstaat gebruikt gegevens van de Emissieregistratie om het 
lokale energiegebruik voor verkeer en vervoer (dat niet door de Emissieregistratie zelf 
gepubliceerd wordt) te bepalen. Rijkswaterstaat berekent hiertoe eerst emissiefactoren en 
energie-inhouden op basis van: - de totale hoeveelheid gebruikte energie van Nederland per 
brandstofsoort, zoals gepubliceerd door de Emissieregistratie; - de totale hoeveelheid 
gebruikte voertuigbrandstof van Nederland per brandstofsoort, zoals gepubliceerd door de 
Emissieregistratie; - de totale CO2-emissie van Nederland per brandstofsoort, zoals 
gepubliceerd door de Emissieregistratie. Rijkswaterstaat berekent de emissiefactoren door 
de CO2-emissie en de hoeveelheid gebruikte voertuigbrandstof op elkaar te delen. 
Rijkswaterstaat berekent de energie-inhoud door de totale hoeveelheid gebruikte energie en  
de hoeveelheid gebruikte voertuigbrandstof op elkaar te delen. Rijkswaterstaat deelt 
vervolgens de door de Emissieregistratie gepubliceerde CO2-emissie per gemeente per 
vervoersmodaliteit (bijvoorbeeld wegverkeer, mobiele werktuigen, binnenvaart) door deze 
emissiefactoren om te komen tot de hoeveelheden gebruikte voertuigbrandstof per 
gemeente per vervoersmodaliteit (bijvoorbeeld liters benzine). Daarnaast vermenigvuldigt 
Rijkswaterstaat de op deze manier verkregen hoeveelheden gebruikte voertuigbrandstof per  
gemeente met de berekende energie-inhoud om te komen tot de hoeveelheid gebruikte 
energie (bijvoorbeeld TJ’s energie-inhoud van die benzine) per gemeente per 
vervoersmodaliteit.
CO2-uitstoot Railverkeer (alleen diesel, scope 1)”

Bron : klimaatmonitor

Voor de volledigheid ook nog het totaal overzicht van CO2 uitstoot van verkeer en vervoer in de 

Provincie Utrecht.



Pag. 14 wat is het onderscheid tussen duurzame energie en hernieuwbare energie?

Antw.: We bedoelen daar hetzelfde, het is energie die is opgewekt uit hernieuwbare (niet fossiele) 

bronnen.  

Pag. 20 actie ‘Beschikbaar maken informatie energiebesparing voor inwoners’: welke informatie is al 

beschikbaar  voor inwoners via andere organisaties zoals Milieu Centraal, gemeenten of 

Rijksoverheid? Wat denkt u dat provinciale informatie hier nog aan toe kan voegen?

Antw.: De rol van de provincie is vooral om informatie met alle Utrechtse gemeenten te delen. Via 

onze website verwijzen we inwoners direct naar relevante bronnen. We helpen gemeenten ook om 

hun eigen loketten te voorzien van relevante informatie. We zorgen ervoor dat gemeenten onderling 

relevante informatie uitwisselen. We gebruiken www.energiewerkplaatsutrecht.nl als platform. We 

voegen zelf geen informatie toe.

Pag. 20 ‘voorwaarde is dat de woonlasten niet stijgen ten opzichte van traditionele verwarming en 

energievoorziening’ Hoe gaat u dit bepalen? Zijn woonlasten inclusief investeringslasten? Hoe gaat u 

dit uitgangspunt handhaven?

Antw.: Dit wordt voor elke individuele situatie bepaald. De ontwikkelaar rekent de verschillende 

energie opties bij nieuwbouwprojecten door. Daarbij worden ook de investeringslasten 

meegenomen. De provincie heeft geen middelen om te handhaven. Die verantwoordelijkheid ligt bij 

de gemeenten. De provincie wil door middel van bijvoorbeeld een convenant, afspraken maken met 

gemeenten over hun rol in het handhaven van normen.

Pag. 21 een expertpool Transitievisies Warmte inrichten. Wordt hierbij al samenwerking gezocht met 

andere provincies? Wat is de rol die de VNG (Vereniging Nederlandse Gemeenten) hierbij kan 

spelen?

http://www.energiewerkplaatsutrecht.nl/


Antw.: We zien hier een rol voor de Provincie omdat anderen die nog niet pakken. We moeten de 

inrichting hiervan nog opstarten. Daarbij zullen we aansluiten op de acties die in IPO en VNG verband 

al worden genomen. 

Pag. 21 Warmtefonds. Er worden reeds gemeentelijke en landelijke fondsen ingesteld. Wat is de 

reden dat aanvullend hierop nog een provinciaal fonds nodig is? Welke groepen inwoners of 

bedrijven kunnen niet terecht bij de reeds in ontwikkeling zijnde fondsen?

Antw.: In het coalitieakkoord hebben we afgesproken dat we in aanvulling op bestaande 

mogelijkheden een fonds instellen voor inwoners die niet de middelen hebben om mee te doen met 

besparings- en verduurzamingsmaatregelen. In 2020 doen we een onderzoeken we hoe we hier 

invulling aan kunnen geven. Uw vraag “Welke groepen inwoners of bedrijven kunnen niet terecht bij 

de reeds in ontwikkeling zijnde fondsen?” komt daarin nadrukkelijk aan de orde. Voordat dit fonds 

wordt ingesteld komt een voorstel voor dit fonds naar Provinciale Staten.

Pag. 27 Pilots met duurzame opwek in, langs en boven infrastructuur: hoeveel financiële middelen 

zijn hiervoor beschikbaar?

Antw.: Voor het financieren van onrendabele toppen bij innovatieve duurzame opwek is € 4.353.000 

beschikbaar voor de komende vier jaar. Dit bedrag is bedoeld om de onrendabele top in de 

exploitatie van innovatieve toepassingen te financieren. Deze middelen zijn breed inzetbaar en 

daarmee ook voor opwek in, langs en boven infrastructuur. Een voorbeeld hiervan is bijvoorbeeld de 

afweging die we nu maken voor een bijdrage aan de financiering van warmtecollectoren in de 

westelijke ontsluiting Amersfoort.

Pag. 29 Revolverend fonds: wordt een voorstel voor de opzet van dit fonds nog aan de Staten ter 

vaststelling voorgelegd? Zo nee, waarom niet? Hoe wordt het fonds vormgegeven? 

Antw.: Afhankelijk van de wijze waarop de bijdrage van de provincie aan het fonds wordt 

vormgegeven, zal dit voorstel wel of niet aan Provinciale Staten worden voorgelegd.  Met de 

goedkeuring de programmabegroting is het mandaat voor een bijdrage aan  dit fonds bij GS belegd. 

Het fonds wordt door het ministerie van EZ vormgegeven. De provincies hebben hier wel veel invloed 

op. Daarom duurt het vormgeven nu langer dan gepland. Wij hopen dat dit in 2020 wordt afgerond. 

Hierover wordt u nog geïnformeerd.

Pag. 33 De Stichting Energietransitie Utrecht (SETU) heroriënteert zich op de mogelijkheden. Hoeveel 

leningen en garantstellingen zijn verstrekt? Voor welke bedragen? Aan wie? Wat zijn de resultaten? 

Hoeveel middelen zitten er in SETU? En welk deel daarvan is door de Provincie ingelegd? Waarom is 

de SETU niet opgenomen in onze paragraaf verbonden partijen? Ontvangen de Staten nog een 

uitgewerkt Statenvoorstel voor een nieuwe opzet voor SETU?

Antw.: De fondsstructuur bestaat uit twee gescheiden fondsdelen:

Het Fonds Energietransitie Provincie (FEP), voorzien van € 16M aan totaal fondsvermogen. De 

gemeente Utrecht heeft € 5,4 M aan middelen beschikbaar gesteld. Het overige fondsvermogen 

€10,6 M is bedoeld voor projecten buiten de gemeente Utrecht. De provincie hier hiervoor een 

garantstelling twv 4 mln. voor afgegeven.

Het energiefonds is geen verbonden partij maar is een financieel instrument van Gemeente en 

Provincie om de energietransitie te versnellen.



Of er nog een nieuw Statenvoorstel komt met betrekking tot het fonds hangt af van de uitkomst van 

strategische heroriëntering en het besluit dat gemeente en provincie daarover moeten nemen. Het is  

te vroeg om dat nu te kunnen beoordelen.

Een overzicht van de projecten is gegeven in bijlage 1. Dat is het jaaroverzicht per 1 jan 2019. De 

update voor 1 jan 2020 volgt dit voorjaar. 

Bijlage 1. Overzicht projecten

Pag. 36 Monitoring. Ontvangen de Staten nog een voorstel waarin doelstellingen, indicatoren en 

wijze van monitoren verder geconcretiseerd worden?

Antw.: De inrichting van het monitoringsinstrument wordt nu verkend. De Insteek is om de doelen 

van het klimaatakkoord en het coalitieakkoord met het programmaplan in lijn te brengen en dat de 

bijbehorende indicatoren worden bepaald.  Deze worden met Provinciale Staten gedeeld. Als dit 

gevolgen heeft voor de doelstellingen, wordt dit aan uw Staten voorgelegd. 



Pag. 39 Bijlage 1: Hoe is de selectie van partijen tot stand gekomen? waarom is niet met alle 

Utrechtse gemeenten gesproken? Waarom is niet gesproken met de Vereniging Eigen Huis? En met 

vakbonden? Bespreekt het College van GS wel vaker plannen met zichzelf? 

Antw.: Alle gemeentes waren uitgenodigd voor de presentatie en de bespreking van het 

programmaplan, maar enkele gemeentes konden niet aanwezig zijn. Het programmaplan wordt door 

het programmateam Energietransitie doorlopend afgestemd met de gemeentes. Zoals aangegeven in 

de leidende principes is er altijd ruimte binnen het programma om binnen de kaders van het 

programmaplan activiteiten of prioriteiten aan te passen.  De vereniging Eigen Huis zullen we ook 

benaderen. De rol van de vakbonden zien we nog niet.



Technische vragen Groenlinks RES Amersfoort:

De doorrekening energiemix 2030 zou oktober 2019 beschikbaar moeten zijn. Kan die ook naar de 

Staten worden gestuurd? 

Antw.: Deze hebben we voor u opgevraagd en zal worden nagezonden.

Wat betekent een reductie van 49% CO2 in 2030, doorgerekend naar opwek in TWh in 2030? Wat is 

het besparingspotentieel tot 2030? 

Antw.: Deze doorrekeningen worden in de loop van het RES proces uitgevoerd. Bij het aanbieden van 

de concept RES zal hier naar verwachting inzicht in zijn. 

Kan de kansenkaart van netbeheerder Stedin ook gedeeld worden met de Staten? In hoeverre komt 

deze overeen met de concept-zoekgebieden/kansenkaarten voor de omgevingsvisie? 

Antw.: Stedin heeft deze kansenkaart op 9 januari gedeeld met het bestuurlijk Overleg RES 

Amersfoort. Daar is besproken dat deze informatie ook gedeeld moet worden met Raden en Staten. 

De kaart vraagt wel om een toelichting en duiding door Stedin. Tijdens de informatiebijeenkomsten 

voor Raden en Staten in de regio zal de kansenkaart aan bod komen. 

Kan het communicatieplan dat oktober 2019 gereed zou zijn ook met Staten gedeeld worden? 

Antw.: Het plan is continu in ontwikkeling. Tijdens de informatiebijeenkomsten voor Raden en Staten 

kan dit plan door de werkgroep worden toegelicht. U kunt bij de uitnodigingen die u daarvoor 

ontvangt., aangeven dat u dat onderwerp graag op de agenda wilt zetten.

Vinden er nog stakeholderbijeenkomsten plaats waar wij als Staten voor uitgenodigd worden? 

(conform deze startnotitie) Of zijn deze inmiddels allemaal geweest?  

Antw.: Er komen de komende 3 maanden een aantal informatieavonden voor raden en staten. Data 

moeten nog vastgesteld worden 

Is er al duidelijkheid over de verdelingssystematiek voor de mogelijk restopgave van RES-en indien de 

gezamenlijke boden niet optellen tot de benodigde hoeveelheid afgesproken in het klimaatakkoord? 

Antw.: De uitwerking is in proces de verantwoordelijkheid van de decentrale overheden, en wordt 

uitgevoerd onder de werknaam “Route 35”. In het memo dat u hebt ontvangen als voorbereiding op 

het overleg over de RES met de commissie gaan we uitgebreid in op deze vraag bij de paragraaf over 

Route 35.

Wat is de financiële bijdrage van Provincie Utrecht aan de regio Amersfoort? Is inmiddels 

duidelijkheid over het gehele budget, en is dit voldoende om een ambitieuze RES neer te zetten? 

Antw.: In de programmabegroting is voor de komende 4 jaar voldoende budget gereserveerd voor 

de bijdrage van de Provincie Utrecht aan een kwalitatief goed RES proces. Het budget is op 9 januari 

in de stuurgroep besproken. De verdeelsleutel wordt nu uitgewerkt.



3.15 SB voortgang aardwarmte: manifest ICO Aardwarmte (door CU)

Vraag: 

 We hebben een technische vraag: Komen de adviezen en kennis van het ICO aardwarmte vrij en breed 

beschikbaar voor alle burgers en andere betrokken organisaties? Zo ja, dan is opwaardering niet 

nodig. Zo nee, dan willen we dit graag bespreken met de gedeputeerde.

Antwoord

 De adviezen en kennis van het ICO Aardwarmte worden vrijelijk beschikbaar gesteld via een spoedig 

door het ICO Aardwarmte in te richten website.


